
Új nemzetközi kutatóközpont
(A Nemzetközi Alkalmazott Rendszerelemzési Intézetről)

1972. október 4-én - a Szovjetunió, Egyesült Államok és Anglia képviselőinek elkép
zelései alapján - öt évig tartó előkészítő tárgyalások után, Londonban aláírták a Nemzet
közi Alkalmazott Rendszerelemzési Intézet (International Institute for Applied Systems
Analysis) alapokmányát. Az alapító konferencián 12 ország képviselői vettek részt:
Anglia, Bulgária, Csehszlovákia, Egyesült Államok, Franciaország, Japán, Kanada,
Lengyelország, NDK, NSZK, Olaszország és Szovjetunió. Az intézet kormányoktól
teljesen független, autonóm, tudományos szervezetként jött létre. Tagjai az egyes orszá
gok részéról belépő szervezetek (az ún. nemzeti tag-szervezetek), ami több esetben az
qrszág tudományos akadémiáját jelenti (mint pl. a Szovjetunió, az NDK, az Egyesült
Allamok és Lengyelország esetében), más országoknál az akadémiákhoz hasonló tudomá
nyos intézményeket (mint pl. az NSZK-beli Max Plane Társaság), míg néhány ország
nemzeti tag-szervezetként önálló bizottságot hozott létre (Csehszlovákia, Franciaország,
Kanada és Japán.

Az új intézet létrehozását az indokolta, - amint azt az alapokmány is megfogal
mazza - , hogy az ipar a tudomány és technika eredményeinek folyamatos alkalmazása
révén egyre összetettebb terrnészet.ű problémák elé állítja a modern társadalmakat.
A problémák megoldásához a meglevő kutatási és elemzési módszerek alapvető tökélete
sítésére van szükség, hogy azok alkalmasabbak legyenek a tudományos és technikai
fejlődés társadalmi és egyéb hatásainak előrejelzésére, kiértékelésére és irányítására. Ezt
a célt egy olyan - kutatúsi és elemzési módszerek alkalmazásával és fejlesztésével foglal
kozó - nemzetközi. együtt.működés révén lehet elérni, amely felhasználja a számítás
technikát, a rendszerel mzés módszertanát és az irányítás modern alapelveit. Az együtt
működés szervezeti kereteit a létrehozott új nemzetközi intézet hivatott biztosítani.

Az intézet alapokmányának értelmében az intézet vezető szervezete a nemzetközi
tudományos tanács, amely felelős az" intézet kormányokkal, illetve más nemzetközi
szervezet;ekkel kialakított kapcsolataiért, szervezési, pénzügyi feltételekért, meghatározza
és jóváhagyja a, főbb kutatási területeken folyó programokat és biztosítja az intézet
tag-szervezetei érdekeinek megfelelő működését. A tanács első ülésén D. Gvisianyit a
Szovjetunió Tudományos Akadémiájának levelező tagját választották elnökké, alelnö
!~ökké pedig H. Kozioleket (NDK) és M. Levit (Franciaország) választották. Ugyanez az
ulés elfogadta azt a határozatot, amelynek értelmében :1 évre az intézet igazgatói tisztsé
gére az ismert amerikai tudóst, a Harvard Egyetem professzorát, H. Raiffát, az igazgató
hclyet;tesi tisztre pedig A. Letovot, a Szovjetunió Tudományos Akadémiájának levelező
tagjáL választották meg.

Az intézet helyéül Ausz.triát választották. Az osztrák kormány megfelelő elhelyezést
h:iz(;osított az intézet részére azzal, hogy felajánlotta a Bécs közelében levő Laxenburg
(volt Habsburg nyári rezidencia) egyik kastélyát. A renoválás munkál~tai 19_72-?en
l!idnlt;ak meg és 197:l. nyará.tól a kastély egyes részeit folyamatosan bocsátják az mtezet
rendelkezésére.

D. Gvisianyi 1972. decemberi magyarországi látogatását követően - amelynek során
tájékoztatást adott a magyar tudományos és műszaki élet vezetői részére az új intézet
tervezett működési területéről - megindultak az előkészületek a magyar tagság kérdé
sét illetően. Az előkészítő munkák elvégzésére a kormány létrehozta a magyar nemzeti
bizottságot, amely 1973. májusában 1974-től kezdődően kérte a magyar nemzeti bizott
ság tagként való felvételét. Az intézet 1973. novemberi ülésén hozott határozata értelmé
ben Magyarország 1974. július l-től teljes jogú tagként részt ~ehet az i_ntézet munkájá
ban. Ugyanakkor sikerült az intézet vezetőivel megállapodm abban 1s, hogy magyar
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munkatársak már a közbenső időszakban is tevékenyen részt vegyenek az intézet munká
jában. Ennek megfelelően az intézet kutatási stratégiáját előkészítő, 1973-ban tarto_~t
konferenciasorozatra rendszeresen meghívták a magyar tag-szervezet képviselőit is. (Ot
fő hat különböző konferencián vett részt, az energiarendszerek, vízgazdálkodási rend
szerek, szervezeti rendszerek, számítógéprendszerek, ipari rendszerek és nagyren_dszerek
optimalizálása kutatási témákban.) A konferenciák képet adtak az egyes kutatási terüle
teken kialakuló kutatási feladatokról. Az intézet kialakulatlansága miatt azonban cél
szerűnek látszott egy hosszabb tartózkodás keretében tisztázni, hogy milyen témákban
és milyen formában a leghasznosabb Magyarország számára a közös kutatás. Ennek érde
kében jelen sorok írói az intézet meghívására két hónapot töltöttek az intézetben Magyar
ország intézetbe való belépésének előkészítése és az 1974. évben folyó kutatási munkákra
vonatkozó javaslat kidolgozása céljából.

Az intézet 1973. novemberi tudományos tanácsülésén elfogadott kutatási stratégia
értelmében három kiemelt módszertani kutatással kíván foglalkozni:

matematikai kutatások,
kutatások a számítógép tudományok területén,
szervezeti rendszerek tervezésével és irányításával kapcsolatos kutatások.

Az alkalmazott kutatások terén a következő fontosabb programokat tervezik:

ipari rendszerek,
városi rendszerek,
ökológiai rendszerek,
biológiai és orvosi rendszerek,
energia rendszerek és
vízgazdálkodási rendszerek kutatása.

Az egyes kut.atási programokra részletes javaslatokat dolgoztak ki az intézetben dolgozó
kutatók, azon ban ezek részlct.oinek kidolgozása ős o, kutatómunka Icon kt·ét megszervezése
a következő időszak foludutu. Az alábbiakban (IZ ogyos kutatási torülotoken az eddig
kialakult helyzetet ismcctot.jűk röviden.

A matematikai kutntúsok vezetője ez óv közepéig G. Dantzig, a, Stanford BgyeLorn
professzora. Személye önmagában is biz.toaíték urrn., hogy ezen fl üoriilot.on magas
színvonalú tudományos kntatás induljon. A csoport egyik jelentős rnunkújn n következő
évekre a nagyméretű feladatok megoldásához szülrnógos dckompovtciós módszerek vizs
gálata. E:hhez a munkához 11 későbbiekben ogy nngykapucicású szúrnttógóp boszorzósét,
tervezik, az átmeneti időszakban pedig bérelt vonalon kívánnak osnt.lakozni a Bécsben
működő nagyobb számítógépokhoz.

A számítógép tudományok terén folyó kutal;{is körvonalait .J. A. Folrlmun ,-daldtot,ta ki,
aki ugyancsak a Stanford ·1.:gyotom profosszoru. IC kutatások szorosan. ősszofonódnuk
azzal a szolgáltató tevékenységgel, umolyot az intézet; Sf.ij{it számttóközpontjá.nuk kell
majd nyújtania a többi kutatócsoport részére. I\ Rdtmít{isLoohnilmi progrnm nemcsak
egy üzemképes gépnek tL ronrlolkozösro bocsáráaából ÓA o, szokásos programozói segítségből
áll, hanem a jövőben hálózatfejlesztési. foludutokat, ogy nugy információbárolúai ós
visszukoresési rendszer kiulaldtásM is tarLo.lmn.zzn. - u.z oh hoz föz(kl(í kuLnLiisi foladatok
kal együtt. Ilyenek a. kiilönböz{1 nyelvek, arfatb{1zis rendazorok és modellek szemantikai
problémáinak vizsgálata, a. számítáai eljárúsok haLékonyságúnuk vizsg{ilaL1.1, és a hornisz.
tikus teohnika kornbinú.lásu az gzakt ero.lméuyokot hozó matcmn.t.ikai eljárásokkal. Az
zen a területen folyó kul.ul.ásbu való mngynr b lmpcsnlód{ts minden szornpontból indo

kolt, s ennek megfolclőon sikerült. is elér-ni, hogy a szúm[Lóküzpont vezetőjét, a rnugyur
fél adja. ·

A szervezeti rendszerok torvozósóvel és id1ny(t;áfl{wul lcapcsolt1tos lwLatások még nem
indultak meg. Az ehhez flzükséges kutatóoflopot·Lot, nom altddtották meg és vozot6jét
som választották ki. Norn dör1l;öt;tok még arról som, hogy a Lóma tl. 1,öbbi int;ózoLi lrnt111;{1si
program szervezeti aspoktnsuina,k vagy egy mintn.sznr·vozo1;nok n. vizsgálatával, vü.gy
esetleg egy szervozot-kuLat;ásokat át;-tokintl\ tttrtulmány kés1.fLésévol kezclf\clik-e mog.

Hasonlóképpen áll. 1.1, városi rendszerekkel, valnmint 1.1 biológiai ós orvosi rendszerekkel
kaprniolatos kutatás·i program is, amelynek k11tatóit ós a p.-on-rnm irányítój t ebben az
évben fogják kiválasztani, illet;ve meghívni. "'

A kutatások közöl az onorgiarondszerok kuLatásn. indult; meg az intézeLnél a legnagyobb
intenzitással. A téma vezetője W. Hafele (NSZK, Karlsruhe), aki általános érvényű,

·globális modell k ki.alakítására törekszik, arnc·lyok azt vizsgálják, hogy az emberiség
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hosszútávú energraigenye milyen szerkezetben fedezhető és hogyan biztosítható az át
menet ehhez a szerkezethez. A kutatás Hafele ,,Reaktorstratégia és energiaválság" című
tanulmányára támaszkodva indult meg, amely azt vizsgálta, hogy a gyors-szaporító
reaktorokra való áttérés milyen közbenső energiapolitikát követelne.

A tervek szerint a vízgazdálkodási rendszerekkel foglalkozó csoport először egy
folyóvölgy modellezésével foglalkozna. A csoport vezetője A. Letov, az intézet igazgató
helyettese. A tervezett modell tartalmazná a vízminőség biztosításához szükséges feltétel
rendszert és a vízigények várható szerkezetének gazdasági értékelését. A tervek szerint
foglalkozik a folyóvölgy vízgazdálkodásának döntési rendszerével, a különböző szinteken
hozott döntések konzisztenciájának kérdésével és a döntési rendszer azon feszültségeivel,
amelyek onnan származnak, hogy a folyóvölgy földrajzi határai a politikai határokkal
nem esnek egybe. Magyar részről, tekintettel a Tisza vízgyűjtőjén már eddig is végzett
vizsgálatokra, a Tisza figyelembevételét javasoltuk. Az 1974. évi terv szerint a Tiber
folyót és a Tiszát fogadnák el, mint mintafolyót.

Az ökológiai rendszerek területén egy látszólag tőlünk távoli témával foglalkozik az
intézet. A kanadai őserdőkben levő egyik hernyófajta és az erdők faösszetételének egyen
súlyát vizsgálják. Ez a részprobléma azonban olyan módszertani eredményeket ígér,
amelyekkel a zárt ökológiai rendszerek egyensúlyi feltételeit általában tudják majd
modellezni és megközelíteni.

Az ipari rendszerek kutatásai 1974. évben egy felmérő munkával kezdődnek, amelyek
a CAD (számítógépes tervezés) és a számítógépes termelés-programozás és -irányítás
helyzetét vizsgálja meg a világon. Ebben a munkában ugyancsak közvetlenül résztvesz
nek a magyar kutatók.

A magyar bizottság folyamatosan figyelemmel fogja kísérni az új területeken kialakuló
kutatási témákat és azoknak megfelelően fogja javasolni a magyar részvételt. A magyar
tagságot nem egyetlen szervezet, hanem egy szervezetek felett álló bizottság fogja kép
viselni és koordinálni. A bizottság tervei között szerepel az is, hogy a hasonló témakörrel
foglalkozó, Moszkvában dolgozó nemzetközi kutatókollektíva (amely az Irányítási
Problémák Intézete rnollet.t működik) munkáját is figyelemmel kísérje és az abban való
résztvételt koordinálja a Nemzetközi Alkalmazott Rendszerelemzési Intézet munkáival.
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